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Abstract 

Background: Low back pain is a very common health problem amongst population and a 

major cause of disability that affects work performances and well-being. It is can be acute, 
sub-acute or chronic. It is affects all ages of the population and is the most common reason 

for medical consultations.  

Goals of the study :  

1-To assessment the level of nurses` knowledge of lower back pain exercises.  

2-To identify the difference between nurse`s knowledge level in lower back pain exercise 

according to demography variables.  

3-Knowing the percentage of nurses who pass and not pass regarding lower back pain and 

it`s exercises.  

Methodology: This study included a sample of (60) nurses, (26) males and (34) females, 

this study was conducted on the nursing staff in various hospitals.  

The questionnaire was used to collect the required information and it is composed of (24) 

questions about lower back pain and it`s exercises in different cases, regarding the score (I 

strong agree=2, I agree=1, I don't agree=0) where total scores=48 and also include 

variables (level of education, and years of experiences). And use the statistical program 

(spss) to analyze the results. The data were analyzed using the Statistical Package for 

Social Sciences (SPSS), version 26.  

The most important results:  
1- More than half of the sample they got (16 to 31) score was having medium level of 

knowledge toward lower back pain and its physiotherapy.  

2- Sample study got (83 %) pass regarding information of lower back pain domain.  

3- Sample study got (72 %) pass regarding exercise domain of lower back pain  

Recommendation:  
1-Add physiotherapy in the curricula of health institutes and colleges of nursing.  

2-Give training courses for nurses who working at hospital in another unites about how 

deal with lower back pain and it`s exercises.  
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 خبيؼخ انجظشح

 كهيخ انزًشيض 

 

 ػُٕاٌ انجسث: 

 الطبيعيتقييم معرفت الممرضاث في مستشفياث مدينت البصرة فيما يتعلق بألم أسفل الظهر والعلاج 
 

 انطلاة: 

 ايبيخ خٕاد ػهي ، صيُت يسًذ شبكش

 

 ثئششاف: 

 الأسزبر انذكزٕس يسفٕظ فبنر زسٍ
 

 انًهخض

انخهفيخ: آلاو أسفم انظٓش يشكهخ طسيخ شبئؼخ خذًا ثيٍ انسكبٌ ٔسججبً سئيسيبً نلإػبلخ انزي رؤثش ػهٗ أداء انؼًم 

ؤثش ػهٗ خًيغ الأػًبس ْٕٔ انسجت الأكثش شيٕػًب ٔانشفبْيخ. يًكٍ أٌ ركٌٕ زبدح أٔ شجّ زبدح أٔ يضيُخ. إَّ ي

 نلاسزشبساد انطجيخ.

 أْذاف انذساسخ:

 نزمييى يسزٕٖ يؼشفخ انًًشضبد ثزًبسيٍ آلاو أسفم انظٓش.-1

 انزؼشف ػهٗ انفشق ثيٍ يسزٕٖ يؼشفخ انًًشضخ في رًبسيٍ آلاو أسفم انظٓش زست انًزغيشاد انذيًٕغشافيخ.-2

 ًًشضبد انزيٍ يدزبصٌٔ ٔلا يًشٌٔ يٍ آلاو أسفم انظٓش ٔرًبسيُٓب.يؼشفخ انُسجخ انًئٕيخ نه-3

( أَثٗ ، ٔلذ أخشيذ ْزِ 34( ركش ٔ )20( يًشضخ ٔ )06يُٓح انذساسخ: اشزًهذ ْزِ انذساسخ ػهٗ ػيُخ لٕايٓب )

 انذساسخ ػهٗ طبلى انزًشيض في يسزشفيبد يخزهفخ.

( سؤالا ػٍ آلاو أسفم انظٓش ٔرًبسيٍ في زبلاد 24يٍ ) رى اسزخذاو الاسزجيبٌ ندًغ انًؼهٕيبد انًطهٕثخ ٔيزكٌٕ

ٔرشًم أيضًب  44( زيث يدًٕع انذسخبد = 6، لا يٕافك =  1، أٔافك =  2يخزهفخ ثخظٕص انُزيدخ )أٔافك ثشذح = 

انجيبَبد ( نزسهيم انُزبئح. رى رسهيم spssانًزغيشاد )يسزٕٖ انزؼهيى ، ٔسُٕاد انخجشح(. ٔاسزخذو انجشَبيح الإزظبئي )

 .20( ، الإطذاس SPSSثبسزخذاو انسضيخ الإزظبئيخ نهؼهٕو الاخزًبػيخ )

 أْى انُزبئح:

يٍ انًؼشفخ ردبِ آلاو أسفم ( كبٌ نذيٓى يسزٕٖ يزٕسظ 31إنٗ  10أكثش يٍ َظف انؼيُخ انزي زظهٕا ػهيٓب )يٍ  -1

 انظٓش ٔػلاخٓب انطجيؼي.

 فيًب يزؼهك ثًؼهٕيبد يُطمخ آلاو أسفم انظٓش.٪( 43زظهذ ػيُخ انذساسخ ػهٗ َسجخ َدبذ ) -2

 ٪( في يدبل يًبسسخ آلاو أسفم انظٓش22زظهذ ػيُخ انذساسخ ػهٗ َدبذ ) -3

 رٕطيخ:

 اضبفخ انؼلاج انطجيؼي في يُبْح انًؼبْذ انظسيخ ٔكهيبد انزًشيض.-1

زؼبيم يغ الاو اسفم انظٓش اػطبء دٔساد رذسيجيخ نهًًشضبد انؼبيلاد ثبنًسزشفيبد ثألسبو اخشٖ زٕل كيفيخ ان-2

 ٔرًبسيُٓب.
 


